
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. június 17. 

Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Szijjártó Péter - Az Ukrajnával folytatandó EU-csatlakozási tárgyalások 

keretdokumentumába minden magyar feltétel belekerült 
2024. június 15. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Demokrata, Mandiner, Index.hu, 

PestiSrácok.hu, Kárpátalja.ma, KISZo.net 

Az Ukrajnával folytatandó EU-csatlakozási tárgyalások keretdokumentumába minden magyar 

feltétel belekerült - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter péntek este a 

Facebook közösségi oldalon. Az elmúlt napokban, hetekben óriási vita zajlott Brüsszelben 

arról, hogy milyen feltételek mellett induljanak meg a csatlakozási tárgyalások Ukrajnával - 

emlékeztetett a miniszter. "Mi mindvégig azt az álláspontot képviseltük, hogy a nemzeti 

kisebbségek jogainak tiszteletben tartása az előfeltétele kell, hogy legyen bármifajta 

továbblépésnek. Néhány tagország hallani sem akart erről a feltételről, mi viszont világossá 

tettük, hogy ragaszkodunk a kisebbségek azon jogainak helyreállításához, melyek a nemzeti 

identitás megőrzéséhez, az anyanyelv használatához és az anyanyelven való tanuláshoz 

fűződnek" - emelte ki. Éles viták után péntek este megállapodás született Brüsszelben: az 

Ukrajnával folytatandó tárgyalások keretdokumentumába minden magyar feltétel belekerült. 

 

Szijjártó Péter: Magyarország kész a közvetítésre Oroszország felé 
2024. június 16. – MTI, Magyar Nemzet, Demokrata, Mandiner, PestiSrácok.hu, 

Kárpátalja.ma 

Mivel Magyarország nyitva tartotta a kommunikációs csatornákat Oroszországgal, a béke és 

további emberéletek megóvása érdekében készen áll a közvetítésre Oroszország felé - mondta 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter vasárnap a svájci békekonferencián. A 

tárcavezető - minisztériumának közleménye szerint - az ukrajnai háború megoldásáról 

rendezett tanácskozáson felszólalásában kiemelte: egy Ukrajnával szomszédos országot 

képvisel, egy olyan országot, amely már csaknem két és fél éve a háború árnyékában él, így 

közvetlenül szembesült a háború humanitárius következményeivel. Magyarországra több mint 

1,3 millió menekült érkezett Ukrajnából, köztük szétszakított családok, apa, férj nélkül - 

közölte. A miniszter arról is beszélt, hogy Ukrajna nyugati részén mintegy 150 ezres magyar 

közösség él, ezért Magyarország nagyon is jól tudja, milyen szenvedéseket kellett 

megtapasztalniuk az ukrán állampolgároknak - köztük kárpátaljai magyaroknak - az elmúlt két 

és fél évben. "Tudjuk, közülük hányat küldtek a frontra, tudjuk, hányan haltak meg" - 

fogalmazott. 
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Hankó Balázs: a fiatalok sikere a nemzet sikere 
2024. június 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

A fiatalok sikere a nemzet sikere - jelentette ki a Kulturális és Innovációs Minisztérium (KIM) 

felsőoktatásért, innovációért, szakképzésért és felnőttképzésért felelős államtitkára, leendő 

kulturális és innovációs miniszter pénteken a Mátészalkai Szakképzési Centrum ünnepélyes 

tanévzáróján. Hankó Balázs kiemelte, a magyar szakképzés "Eb-ezüstérmes", a 

kontinensversenyen csak Svájc bizonyult jobbnak. A Mátészalkai Szakképzési Centrum és a 

Beregszászi II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola együttműködésében szervezett 

szakmai képzésen 158 kárpátaljai tanuló fejezte be sikeresen tanulmányait. Potápi Árpád 

János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára közölte, "nekünk 

magyaroknak 1100 éve történelmi jogunk van ahhoz, hogy elmondhassuk: közös hazánk a 

Kárpát-Medence, és ehhez Kárpátalja is hozzá tartozik". Az államtitkár azt mondta, legyünk 

büszkék arra, hogy magyarok vagyunk, és az elmúlt évtizedek minden nehézsége, valamint két 

és fél év háborúja ellenére meg tudtuk őrizni a nyelvünket, kultúránkat és oktatási 

rendszerünket. 

 

Fidesz EP-képviselőcsoport: a kormány elérte, hogy a kárpátaljai magyarság 

védelmére európai szintű garancia legyen 
2024. június 15. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu, 

ma7.sk, Felvidék.ma, Karpatinfo.net 

A kárpátaljai magyarság jogvédelme hivatalosan is Ukrajna csatlakozási folyamatának részévé 

vált, Magyarország kormánya elérte, hogy a kárpátaljai magyarság védelmére európai szintű 

garancia legyen - közölte a Fidesz európai parlamenti képviselőcsoportja szombaton. Szijjártó 

Péter külgazdasági és külügyminiszter péntek este közösségi oldalán közölte: az Ukrajnával 

folytatandó EU-csatlakozási tárgyalások keretdokumentumába minden magyar feltétel 

belekerült. "Mi mindvégig azt az álláspontot képviseltük, hogy a nemzeti kisebbségek jogainak 

tiszteletben tartása az előfeltétele kell, hogy legyen bármifajta továbblépésnek" - fogalmazott a 

tárcavezető. A brüsszeli közlemény Bocskor Andreát, a Fidesz európai parlamenti képviselőjét 

idézte, aki "jelentős magyar diplomáciai sikernek" nevezte a dokumentum elfogadását, ami - 

szavai szerint - a kárpátaljai magyarság számára komoly eredmény az utóbbi években elvesztett 

jogaik visszaszerzését illetően. 

 

Zsigmond Barna Pál: a kárpátaljai magyarság jogvédelmét sikerült hivatalosan is 

Ukrajna csatlakozási folyamatának részévé tenni 
2024. június 15. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Kárpátalja.ma,  

Megszületett a megállapodás az ukrán tárgyalási keretről, és a magyaroknak jó hír, hogy a 

kárpátaljai magyarság jogvédelmét sikerült hivatalosan is Ukrajna csatlakozási folyamatának 

részévé tenni, ez immár nem kétoldalú, hanem európai kérdéssé vált - írta az Európai Uniós 

Ügyek Minisztériumának parlamenti államtitkára Facebook-oldalán szombaton. Zsigmond 

Barna Pál közölte: ez azt jelenti, hogy Ukrajnának a magyarság képviselőinek bevonásával 

kisebbségi akciótervet kell készítenie, külön kitérve a kisebbségi nyelvek és a kisebbségi nyelvű 
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oktatás kérdéseire. Ezen felül Ukrajna kötelezettséget vállalt a magyar kormány által 11 

pontban foglalt problémák kezelésére és elvárások teljesítésére, illetve az 1991-es magyar-

ukrán alapszerződés tiszteletben tartására - emelte ki. A megállapodás szerint Ukrajna 

vállalásainak teljesítését az Európai Bizottság is ellenőrzi és arról jelent a tagállamoknak - tette 

hozzá. 

 

Potápi Árpád János: megjelentek a Kőrösi Csoma Sándor-program és a Petőfi 

Sándor-program idei felhívásai  
2024. június 15. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Ma7.sk, Felvidék.ma, Krónika, 

szekelyhon.ro, PannonRTV, Magyar Hírlap, Demokrata 

Megjelentek a Kőrösi Csoma Sándor-program és a Petőfi Sándor-program idei felhívásai - 

jelentette be a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára szombaton. Potápi 

Árpád János az MTI-hez eljuttatott videonyilatkozatában a két programot a nemzetpolitika 

zászlóshajóinak nevezte. A cél, hogy segítsék a világ különböző pontjain, diaszpórában, illetve 

szórványban élő magyar közösségeket a kiküldött ösztöndíjasokkal - tette hozzá. Közölte: a két 

programban már több mint ezer ösztöndíjas teljesített szolgálatot Kanadától Új-Zélandig. 

Június 15-étől ismét megnyílik a jelentkezés mindkét programra: várják a nemzet iránt 

elkötelezett, 18. életévüket betöltött olyan magyar állampolgárok pályázatát, akik jártasak a 

közösségszervezésben, és úgy érzik, van olyan tudásuk, készségük, amit átadhatnak a 

diaszpórában, szórványban élő magyaroknak; lehet jelentkezni akár Magyarországról, akár a 

határon túlról. 

 

Potápi Árpád János: a bukovinai székelyek az egyik legjobban szervezett 

népcsoport 
2024. június 15. – MTI, hirado.hu, Krónika, Vajma.info 

A bukovinai székelyek az egyik, ha nem a legjobban szervezett népcsoport a Kárpát-

medencében, amit a hagyományőrző tevékenységüknek köszönhetnek - mondta a 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár szombaton Hőgyészen. Potápi Árpád János, aki a térség 

fideszes országgyűlési képviselője is, a Székely házban 18. alkalommal megrendezett székely 

találkozón felidézte, a Székely Szövetség - később a Bukovinai Székelyek Országos Szövetsége 

- 35 éve, 1989. május 21-én alakult meg Bonyhádon. Az azóta végzett munkának köszönhetően 

a szövetség ma már 46 tagszervezettel - székely egyesületekkel, körökkel - működik a leginkább 

Völgységben, Észak-Baranyában, de dél-erdélyi, székelyföldi településeken és három vajdasági 

községében is vannak tagjaik - mondta. 

 

Szili Katalin: a közép-európai népeknek Európa új béketeremtő központjává kell 

szövetkezniük 
2024. június 15. – MTI, hirado.hu, Demokrata, Ma7.sk 

A közép-európai népeknek meg kell békülniük, és Európa új béketeremtő központjává kell 

szövetkezniük - jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki 
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Nagytárkányban, ahol ünnepi beszédet mondott a község fennállásának 700. évfordulója 

alkalmából rendezett ünnepségen szombaton. A közvetlenül a szlovák-magyar határ mellett, 

az ukrán határ közelében lévő, mintegy másfél ezres, többségében magyarok lakta településen 

a miniszterelnöki főtanácsadó a magyarságot a Kárpát-medencében a múltban és a jelenben 

ért kihívásokról, az önazonosságunkért viselt felelősségről, valamint a közép-európai népek 

megbékélésének szükségességéről és azok béketeremtő közösséggé alakulásáról is beszélt. A 

miniszterelnöki főtanácsadó beszédében kiemelte: a magyarságot, itt a Kárpát-medencében a 

múltban számos kihívás érte, s minden időben meg kellett vívnia a maga harcát. 

 

Szili Katalin: olyan társadalmi-szociális és ökológiai gondolkodásmódot kell 

teremteni, amely rendszerszerű válaszokat adhat a globális világ kihívásaira 
2024. június 14. – MTI, hirado.hu, Felvidék.ma 

Meg kell teremteni azt a társadalmi-szociális és ökológiai gondolkodásmódot, amely 

rendszerszerű válaszokat tud adni a globális világ kihívásaira - jelentette ki Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki Dunaszerdahelyen, ahol előadást tartott a III. 

Szlovákiai Magyar Közgazdász-találkozón pénteken. A Csallóköz központjának számító 

városban megszervezett konferencia idei évadának az úgynevezett ezüstgazdaság, vagyis az 

idősebbekre összpontosító ágazatok, a turizmus és a fenntarthatóság kérdései voltak a 

súlyponti témái. A miniszterelnöki főtanácsadó előadásában a fenntartható nemzet 

témakörére, illetve a nemzeti fenntarthatósági kérdésekre összpontosított.     Elmondta, hogy 

Magyarország rendelkezik a fenntartható fejlődés stratégiájával, amelyet 2013 és 2023 között 

valósított meg, s ennek már a végrehajtási jelentései is megszülettek. Miként rámutatott, ma 

már látható, hogy olyan komplex, rendszerszerű gondolkodásra van szükség, ahol a gazdasági, 

társadalmi-szociális és az ökológiai kérdésekre egyszerre tekintünk. 

         
Nagyot nyert az RMDSZ Hargita megyében, de néhány helyi tanácsosa az AUR-

nak is lesz  
2024. június 14. – Krónika, szekelyhon.ro 

A június 9-ei választásokon az RMDSZ jelöltjei elnyerték a Hargita megyei polgármesteri 

tisztségek, megyei és helyi tanácsosi tisztségek többségét és a megyei tanácselnöki tisztséget is, 

illetve a legtöbb szavazatot kapták a megye választóitól az EP-választásokon is – derül ki a 

Hargita Megyei Választási Iroda csütörtök este közzétett végleges eredményeiből. Hargita 

megye 67 polgármesteri tisztségéből 48-at RMDSZ-es jelölt szerzett meg, a Szociáldemokrata 

Párt (PSD) hat, az Erdélyi Magyar Szövetség három, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) két, a 

Magyar Polgári Erő egy elöljárói mandátumot szerzett. Hét polgármesteri tisztséget független 

jelöltek szereztek meg. A helyi tanácsosjelöltek listáira az összesen 130 226 érvényes szavazat 

közül az RMDSZ 94 125-öt kapott, ezzel 631 képviselői mandátumot szerezve meg a 835-ből. 
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Három képviselője lesz az RMDSZ-nek a Brassó megyei közgyűlésben, az AUR-

nak eggyel több  
2024. június 14. – Krónika 

Visszakerült a Brassó Megyei Tanácsba az RMDSZ a június 9-ei helyhatósági választásokon. A 

szövetség jelöltjei 17 381 szavazatot kaptak. A megyei választási iroda az éjszaka folyamán 

véglegesítette a megyei önkormányzati választási jegyzőkönyveket, öt politikai alakulatnak lesz 

képviselete a megyei tanácsban – adta hírül péntek reggel a BizBraşov.ro helyi portál. Brassó 

megyében az önkormányzati listákra összesen 244 997 érvényes szavazat érkezett, ezek közül 

230 374 pecsétet ütöttek olyan alakulatra, amely átlépte az 5 százalékos bejutási küszöböt. A 

végeredmény szerint a Nemzeti Liberális Párt (PNL) 74 676 vokssal húzta be az első helyet, az 

Egyesült Jobboldal Szövetség (ADU) 55 830 szavazattal a második, a harmadik pedig a 

Szociáldemokrata Párt (PSD) 54 333 vokssal. A Románok Egyesüléséért Szövetségnek (AUR) 

eközben 28 154, az RMDSZ-nek pedig 17 381 Brassó megyei választópolgár szavazott bizalmat.  

 

Kiverte a biztosítékot az RMDSZ-ben, hogy Tőkés állítólag nem az erdélyi EP-

listára szavazott  
2024. június 14. – Krónika 

Erdélyi politikai perpatvar helyszíne volt a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fórumának 

csütörtöki, Budapesten rendezett ülése, amelyen kiütköztek az RMDSZ politikusai, valamint 

Tőkés László EMNT-elnök közötti ellentétek. Az RMDSZ azt állítja, hogy Tőkés nem az erdélyi 

EP-jelöltekre szavazott, az EMSZ pedig nem buzdított az összefogás támogatására. Heves vita 

alakult ki az RMDSZ, valamint az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) és az Erdélyi Magyar 

Nemzeti Tanács (EMNT) képviselői között a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fórumának 

csütörtöki ülésén. A polémia tárgya az volt, hogy az Országgyűlés munkáját tanácsadó 

intézményként segítő fórum plenárisán az RMDSZ az EMSZ szemére vetette, hogy a 

márciusban kötött választási megállapodásban rögzítettel ellentétben nem állt ki teljes 

mellszélességgel a közös európai parlamenti jelöltlista támogatása mellett. A budapesti 

Országházban rendezett plenáris ülésnek a megnyitója, mindenekelőtt Kövér László házelnök 

beszéde volt nyilvános, a további tanácskozás zárt ajtók mögött zajlott. 

 

Végleges eredmények: tarolt az RMDSZ Hargita megyében 
2024. június 14. – maszol.ro 

A június 9-ei választásokon az RMDSZ jelöltjei elnyerték a Hargita megyei polgármesteri 

tisztségek, megyei és helyi tanácsosi tisztségek többségét és a megyei tanácselnöki tisztséget is, 

illetve a legtöbb szavazatot kapták a megye választóitól az EP-választásokon is – derül ki a 

Hargita Megyei Választási Iroda csütörtök este közzétett végleges eredményeiből. Hargita 

megye 67 polgármesteri tisztségéből 48-at RMDSZ-es jelölt szerzett meg, a Szociáldemokrata 

Párt (PSD) hat, az Erdélyi Magyar Szövetség három, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) két, a 

Magyar Polgári Erő egy elöljárói mandátumot szerzett. Hét polgármesteri tisztséget független 

jelöltek szereztek meg, tájékoztat az Agerpres hírügynökség. A helyi tanácsosjelöltek listáira az 

összesen 130.226 érvényes szavazat közül az RMDSZ 94.125-öt kapott, ezzel 631 képviselői 
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mandátumot szerezve meg a 835-ből. Négy évvel ezelőtt 570 helyi tanácsosi mandátumot 

szereztek. 

 

Hat képviselője lesz az RMDSZ-nek a Kolozs megyei tanácsban 
2024. június 14. – maszol.ro 

Bővül az RMDSZ-es képviselők száma Kolozs megye önkormányzatában: a vasárnapi 

helyhatósági választások eredményeként az eddiginél egyel több, azaz hét mandátumot 

szereztek a tanácsba. Pénteki közleményükben kiemelték, hogy rekordszámú szavazatot 

kaptak. „Míg 2020-ban csupán 29 144-en szavaztak az RMDSZ Kolozs megyei tanácsosi 

listájára, 2024-ben 43 339 személy szavazott bizalmat a jelöltjeinknek. A következő 4 évben 7 

települést vezet majd RMDSZ-es polgármester, 130 önkormányzati képviselőre számíthat majd 

a magyar közösség” – mondta el Antal Géza, a szövetség területi ügyvezető elnöke. Közölték, 

hogy a megyei önkormányzatban Vákár István, Balla Ferenc, Rés Éva, Antal Géza, Szabó-

Csorba Zsuzsanna Emese, valamint Lörinczi Zoltán alkotják majd az RMDSZ frakciót. 

 

Mutatjuk hogyan állnak össze a gyergyószéki önkormányzatok 
2024. június 14. – szekelyhon.ro 

Letisztult, hogy hogyan állnak össze ősztől a gyergyószéki képviselő-testületek a vasárnapi 

választás eredményeként. A magyar többségű települések közül Gyergyóújfaluban az EMSZ 

többségi képviselői mandátumot szerzett, máshol az RMDSZ győzött. Gyergyószentmiklóson 

Nagy Zoltán független jelölt győzött, így négy év kihagyás után ő lesz a polgármester; az 

önkormányzati képviselő-testületben pedig 12 helyet szerzett az RMDSZ, 4-et az EMSZ és 1-et 

a PNL-PSD koalíció. Nagyon szoros az állás Gyergyószárhegyen, ahol a függetlenül induló, 

Danguly Ervin újabb mandátumot nyert: a tanácsban mindössze 7-6-os többséget szerzett az 

RMDSZ az EMSZ-el szemben.  

 

Udvarhelyszéken is teret nyertek a román pártok  
2024. június 14. – szekelyhon.ro 

Az RMDSZ szerezte meg a többséget az udvarhelyszéki önkormányzatok jelentős részében, 

azonban vannak helyszínek, ahol a Magyar Polgári Erő (MPE), illetve az Erdélyi Magyar 

Szövetség teljesített jobban. Ami meglepőbb, hogy olyan vidéki tanácsokban is szereztek 

mandátumot román pártok képviselői, ahol erre korábban nem volt példa. Székelyudvarhelyen 

Szakács-Paál István RMDSZ-es polgármestert ősztől a 19 tagú testületben tizenhat RMDSZ-es 

tanácsos fogja segíteni, az egyelőre még nem biztos, hogy pontosan kik (hiszen bárki 

mondhatja, hogy visszalép).  

 

EMSZ: Marosvásárhelyen helye van a versenynek  
2024. június 14. – szekelyhon.ro 

Amíg a nemzetárulózós RMDSZ-esek tisztségben vannak, Marosvásárhelyen mindig lesz 

politikai alternatíva – olvasható az EMSZ marosvásárhelyi szervezte által küldött 

közleményben, amelyben Kali István elnök reagál az RMDSZ marosvásárhelyi szervezetének 
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elnöke által mondottakra. A marosvásárhelyi választási eredményeket értékelő, csütörtöki 

sajtótájékoztatón Kovács Mihály Levente, az RMDSZ marosvásárhelyi szervezetének vezetője 

azt mondta, hogy 16 szavazaton múlott, hogy a visszaosztásból nem kapták meg a 11. képviselői 

mandátumot, és így ősztől egy tanácsossal kevesebben lesznek azok, akik a magyar közösség 

érdekeit képviselik Marosvásárhelyen. A marosvásárhelyi választási eredményeket értékelő, 

csütörtöki sajtótájékoztatón Kovács Mihály Levente, az RMDSZ marosvásárhelyi 

szervezetének vezetője azt mondta, hogy 16 szavazaton múlott, hogy a visszaosztásból nem 

kapták meg a 11. képviselői mandátumot, és így ősztől egy tanácsossal kevesebben lesznek azok, 

akik a magyar közösség érdekeit képviselik Marosvásárhelyen.  

 

A számok is bizonyítják, szükség van a testnevelés tanárképző szakra  
2024. június 14. – szekelyhon.ro 

Székelyföldön hiánypótló felsőoktatási képzéssel jelentkezik a Sapientia Erdélyi Magyar 

Tudományegyetem Csíkszeredai Kara: a 2024/2025-ös tanévben elindítják a testnevelés 

tanárképző szakot. Ősszel tizenöt tandíjmentes és tíz tandíjas helyre lehet majd jelentkezni. 

Elegendő egyetlen számadat ahhoz, hogy megértsük, miért is kell testnevelés szakot indítani a 

Sapientia EMTE Csíkszeredai Karán. Hargita megyében a tanfelügyelőség adatai szerint a 

2023-24-es tanévben még mindig nyolcvanhárom testnevelés szakos katedra volt szabad az 

általános és középiskolákban. Vagyis gyakorlatilag több tucatnyi iskolában látja el olyan felnőtt 

a testnevelés órai teendőket, akinek nincs megfelelő képesítése – vagy egyetlen testnevelés 

tanárnak több iskolát kell „lefednie”.  

 

Pedig az erdélyi magyar szurkolókon nem múlt...  
2024. június 15. – Krónika 

Nem csak a helyszínen, Kölnben, hanem Erdély-szerte szurkoltak magyarok a nemzeti 

tizenegynek a németországi Európa-bajnokságon szombaton játszott csoportmérkőzésen. 

Szatmárnémetitől Kolozsváron át Sepsiszentgyörgyig számos klubban, köztéren vagy udvaron 

szurkoltak magyarok Szoboszlai Dominikéknek, és mindenütt zúgott a Ria-ria-Hungária 

rigmus. Szatmárnémetiben a kontinensviadal mérkőzései a Fan FEST fesztiválnak 

köszönhetően egy óriási, nagyfelbontású Led-kivetítőn követhetőek az Október 25. téren, ahol 

a futball szerelmesei átérezhetik a közös szurkolás örömét. Kolozsváron Magyarország 

Főkonzulátusának udvara adott helyszínt a meccsnézésnek.  

 

Új lehetőség: versenyvizsga-felkészítő pedagógusok számára 
2024. június 15. – maszol.ro 

Már három éve működik versenyvizsga-felkészítő a romániai magyar közoktatásban tanárként 

elhelyezkedni kívánó pedagógusok számára, ám idéntől kibővül, hiszen a Communitas 

Alapítvány és az RMDSZ oktatási főosztálya, a Babeș–Bolyai Tudományegyetemmel és a 

Kolozsvári Magyar Egyetemi Intézettel együttműködve szervezi, így a diákoknak kevesebb 

önköltséggel jár a program, sőt kilences vagy annál nagyobb vizsgajegy esetén a hozzájárulást 

teljes egészében visszatérítik. A kezdeményezés ötletgazdája Balla Béla, a Babeș–Bolyai 
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Tudományegyetem Testnevelés Karának egyetemi adjunktusa, akivel arról beszélgettünk, hogy 

mi az oka annak, hogy nehezen megy a diákoknak egyedül felkészülni, mit nyújt a 

versenyvizsga-felkészítő, illetve milyen eredményeket értek el eddig. 

 

Rekordokat döntött Székelyudvarhelyen az RMDSZ 
2024. június 15. – maszol.ro 

Nyolc év után lesz ismét RMDSZ-es városvezetője Székelyudvarhelynek, miután Szakács-Paál 

István nagy fölénnyel nyerte meg a polgármester-választást. Az önkormányzati képviselő-

testületben a Szövetség jelöltjei 16 helyet szereztek meg a 19-ből. Minden idők legjobb 

eredményét érte el a Székelyudvarhelyi RMDSZ az idei helyhatósági választásokon, ilyen 

részaránnyal és ennyi szavazattal még soha senki nem nyert polgármesteri tisztséget a székely 

anyaváros elmúlt 34 évében. Június 9-én a Szövetség jelöltje, Szakács-Paál István az udvarhelyi 

szavazatok 76,77 százalékának begyűjtésével győzte le a Székelyudvarhelyért Párt (SZP) 

színeiben harmadik mandátumáért induló Gálfi Árpádot (18,84%), illetve a másik kihívót, az 

EMSZ-es Ember Attilát (4,39%). Ilyen nagyarányú győzelemre az elmúlt 34 évben nem volt 

példa Székelyudvarhelyen, a korábbi rekordot épp a jelenlegi mandátumának elnyerésekor 

állította fel a hivatalban lévő Gálfi Árpád polgármester, aki 2020-ban a Szabad Emberek 

Pártjának jelöltjeként a szavazatok 68,26 százalékának megszerzésével nyerte el második 

polgármesteri tisztségét. 

 

„Az elrabolt múlt visszaszerzése” – régi fényében pompázik a fiatfalvi Ugron-

kastély  
2024. június 15. – MTI, szekelyhon.ro 

Gyönyörűen megújult a hosszú ideig leromlott állapotban lévő, több száz éves múlttal 

rendelkező, hányatott sorsú fiatfalvi Ugron-kastély. A kívül-belül felújított patinás épületre alig 

lehetett ráismerni a szombaton tartott ünnepélyes átadón, mely alkalomból számos helybéli is 

ellátogatott a Keresztúrhoz tartozó Fiatfalva újdonsült ékkövéhez. Az ünnepélyes átadón 

Maróty Miklós szólalt fel elsőként. Elmondta, feleségével – aki egyike volt az épület 

örököseinek – 20 évvel ezelőtt megvásárolták a leromlott állapotban lévő épületet, majd 2019-

ben kaptak lehetőséget magyar állami támogatáson keresztül, hogy elkészítették a műemléki 

terveket, és 2021-ben újabb jelentős összeget biztosított számukra a magyar állam, akkor már 

a kastély felújítására. Kelemen Hunor az RMDSZ elnöke a romániai magyar közösség 

képviseletében szólt a jelenlévőkhöz. Elsőként ő is köszönetet mondott a tulajdonosoknak, 

hogy nem csupán megmentették a kastélyt, hanem a közösség szolgálatába is állítják.  

 

Magyarellenes diszkrimináció? Nagyváradon a románok nézhetik a főtéren a 

saját válogatottjuk meccseit, a magyarok nem  
2024. június 16. – Krónika 

Felháborodást keltett a nagyváradi magyar közösség körében, hogy a román többségű 

önkormányzat „megfeledkezett” róla a Németországban zajló labdarúgó Európa-bajnokság 

kapcsán. A városháza csütörtökön jelentette be, hogy a város magyarok körében Szent 
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Lászlónak, a románok által Egyesülésnek nevezett főterén óriáskivetítőt állít fel, amelyen 

követni lehet majd a mérkőzéseket. Azonban nem az összeset: csupán négy mérkőzést adnak: 

a román válogatott csoportmeccseit, illetve a döntőt. A közlemény szerint a meccsnézést az 

önkormányzat és a város idegenforgalmi célpontjainak népszerűsítésére létrehozott Visit 

Oradea az egyébként nagyváradi székhelyű Digi Románia támogatásával szervezte meg.  

 

Önbizalmat is nyert a számos mandátumon kívül az erdélyi szórvány a 

választásokon  
2024. június 16. – Krónika 

Megerősödtek a romániai magyar szórványközösségek a június 9-i választások eredményei 

szerint. A számok azonban arra is utalnak, hogy a szórványközösségek nemcsak az 

önkormányzati testületekbe jutottak be, hanem az önbizalmukat is visszanyerték, ugyanis a 

romániai magyar közösség sajátos része, a szórvány hangja lett erőteljesebb. Brassó megyében 

visszajutott a magyar közösség a megyei önkormányzatba, méghozzá 3 tanácsossal, ez 7 

százalék fölötti eredmény. A Máramaros megyei Tőkésen – ahol a népszámlálási adatok szerint 

41 magyar él – bejuttattak egy tanácsost a helyi képviselő-testületbe, Beszterce-Naszód 

megyében az RMDSZ 16 éve kiesett a megyei tanácsból, ám idén két képviselőt küldtek a 

magyarok a testületbe, és bejutottak a besztercei városi tanácsba is. Ez csak néhány az erdélyi 

magyar szórványközösség önkormányzati választásokon elért sikerei közül, amelyeket Jakab 

Adorján, az RMDSZ területi szervezetekért felelős ügyvezető alelnöke sorolt fel az Erdély TV 

24plusz című műsorában.  

 

Nyolc év után ismét van RMDSZ-es képviselő az aknasugatagi önkormányzatban 
2024. június 16. – Krónika 

Annak ellenére, hogy az elmúlt évtizedek során Aknasugatag magyar lakossága jelentősen 

megfogyatkozott, az RMDSZ helyi szervezete az elmúlt 34 év legnagyobb sikerét tudhatja maga 

mögött. Lődár Róbert vezetésével ugyanis nyolc év után visszakerült az RMDSZ a helyi 

tanácsban, nem is csak egy, hanem két képviselővel. Lődár Róbert önkormányzati tanácsos 

megkeresésünkre elmondta, hogy számítottak arra, hogy visszakerülnek a helyi tanácsba, de 

nem gondolták volna, hogy ilyen nagy eredményt érnek el és egyenesen két képviselővel 

kerülnek vissza. Hozzátette, hogy mindez nem valósulhatott volna meg a megyei és területi 

RMDSZ támogatása nélkül, akik hatalmas segítséget nyújtottak a kampány során. 

        
Pellegrininek magyar tanácsadója is lesz 
2024. június 16. – Új Szó 

Peter Pellegrini új államfő kijelentette, politikai hovatartozástól, nemzetiségtől, bőrszíntől és 

orientációtól függetlenül, minden polgár elnöke szeretne lenni. A hivatalába szombaton 

beiktatott új államfő a köztelevízió vasárnapi műsorában arról beszélt, az országban élő 

nemzetiségi kisebbségekkel is szoros a viszonya, a tanácsadói között pedig magyar személy is 
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lesz. Őt a magyar közösség képviselőivel való együttműködésben fogja kiválasztani. A 

tanácsadói között lesz cseh és ruszin nemzetiségű személy is, ahogy szerinte a többi itt élő 

nemzetiség is képviseltetni fogja magát a testületben. Ugyanakkor kijelentette, 

megszólalásaiban nem tekinthet el a szlovák nemzet állam-alkotó mivoltától. „Hiszen az 

alkotmányunk preambuluma is úgy szól, »Mi, a szlovák nemzet«” – jelentette ki azzal, amikor 

viszont az ország polgárairól beszél, abba beleérti a nemzetiségek képviselőit is. A Magyar 

Szövetség szóvivője, Pálinkás Évi megerősítette, hogy a pártelnök, Forró Krisztián a napokban 

egyeztetni fog Pellegrinivel a magyar tanácsadó személyéről. 

 

Andruskó Imre: Le kell győzni a kudarcok okozta apátiát 
2024. június 14. – Ma7.sk 

„Nem szabad felszámolni a Felvidéken azt etnikai alapú politizálást. A Magyar Szövetség helyi 

és megyei szinten erős, de a számok azt mutatják, hogy valószínűleg egyedül már nem lesz 

esélye bejutni a parlamentbe – akár az országosba, akár az európaiba.” – mondta Andruskó 

Imre az EP-választáson elért eredményről. Ez egymás után már a harmadik olyan választás, 

ahol nem voltunk sikeresek, ami – Andruskó szerint – tovább növelheti a felvidéki magyarok 

közömbösségét, apátiáját. A szeptemberi tisztújítás során nemcsak új vezetést választ a párt, 

de az előremenekülés útját is meg kell határozni és fel kell rázni a közösséget, summáza 

Andruskó Imre. 

 

Bárdos Gyula: Saját butaságunk, önző hozzáállásunk miatt nem tudtunk ötről 

hatra jutni 
2024. június 14. – Ma7.sk 

“Azokban a régiókban, ahol viszonylag jó eredményt értünk el, alacsonyabb volt a részvétel, a 

szlovákok nem mentek el olyan nagy számban szavazni. Ahol pedig nagyobb merítésünk lenne, 

jócskán elmaradtunk az országos részvételtől." – mondta Bárdos Gyula az EP-választás 

eredményéről, majd hozzátette – “Nem külső okok, hanem általában a saját butaságunk, önző 

hozzáállásunk miatt nem tudtunk ötről hatra jutni. Elsősorban saját magunkban keresném a 

hibát.” Hangsúlyozta, a legnagyobb probléma, hogy a közösségi érdek az egyéni érdekek mögé 

szorult.  

 

Az elegendő számú magyar választó még mindig megvan ahhoz, hogy az önálló 

magyar párt sikereket tudjon elérni - elemzőket kérdeztünk 
2024. június 14. – Ma7.sk 

Öllös László szerint a Magyar Szövetség kudarcos eredményét több faktor is befolyásolta, és az 

okok alapos megvizsgálására, részletes elemzésre van szükség. Véleménye szerint azonban még 

mindig van elég magyar választó ahhoz, hogy a magyar párt önállóan bejusson a parlamentbe. 

A politológus úgy véli, a kérdés még mindig az, hogy vannak-e olyan politikusok, vagy van-e 

olyan stratégia, amelynek segítségével azokat a választókat is meg lehet szólítani, akik nem 

járulnak az urnák elé, hiszen ez a választás is megmutatta, hogy ismét a déli járásokban volt a 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/kozelet/andrusko-imre-le-kell-gyozni-a-kudarcok-okozta-apatiat
https://ma7.sk/aktualis/bardos-gyula-sajat-butasagunk-onzo-hozzaallasunk-miatt-nem-tudtunk-otrol-hatra-jutni
https://ma7.sk/aktualis/bardos-gyula-sajat-butasagunk-onzo-hozzaallasunk-miatt-nem-tudtunk-otrol-hatra-jutni
https://ma7.sk/kozelet/az-elegendo-szamu-magyar-valaszto-meg-mindig-megvan-ahhoz-hogy-az-onallo-magyar-part
https://ma7.sk/kozelet/az-elegendo-szamu-magyar-valaszto-meg-mindig-megvan-ahhoz-hogy-az-onallo-magyar-part


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. június 17. 

legalacsonyabb a részvétel, és azokban a járásokban is a szlovák nemzetiségűek mentek el 

inkább szavazni. 

 

Górcső alatt a fenntartható turizmusfejlődés a III. Szlovákiai Magyar Közgazdász-

találkozón 
2024. június 14. – Ma7.sk, Felvidék.ma 

Az Ezüstgazdaság szerepe a fenntartható turizmusfejlesztésben címmel tartott konferenciát a 

Szlovákiai Magyar Közgazdász Társaság a Nyitrai Konstantin Filozófus Egyetem Közép-

európai Tanulmányok Karának támogatásával. A III. Szlovákiai Magyar Közgazdász-találkozó 

egyik neves előadója Szili Katalin, Miniszterelnöki Főtanácsadó volt, aki két, látszólag 

egymástól távol álló területet igyekezett közelebb hozni egymáshoz az előadásában. A 

fenntarthatóság fontosságát és a nemzeti összetartozás kapcsolatát vizsgálta. Rávilágított a 

szülőföldön való élés és boldogulás fontosságára, valamint felhívta a figyelmet arra, hogy a Föld 

túlnépesedett, mostanra már a jövő évi energiaszükségletet kezdjük el használni. 

 

Az útmutató magyar szentek nyomdokában 
2024. június 14. – Felvidék.ma 

Mons. dr. Gábor Bertalant 1974. június 9-én – a pozsonyi Szent Márton-dómban 64 társával 

együtt szentelték pappá. Hiába gördítettek akkor akadályokat az állami szervek, mert a 

katolikus egyház erősebbnek bizonyult az anyagias életszemlélet mocsarába süppedt 

kommunista rendszernél. Ezt mi sem bizonyítja jobban, mint az, hogy 50 év múltán a szepsi 

plébániatemplomban a hívek sokaságának közösségében ünnepelhette jubileumát, Bodollóban 

pedig a paptársak koszorúja állta körül az oltárnál. A szentmisében együtt miséztek Kertész 

Ferenc tokaji esperes-plébános és Fábry Péter pányi plébános, espereshelyettes, valamint a 

térség további tizenkét papja. 

 

Viola Miklós: Úgy tűnik, a korábbi MKP-s bázis ment el választani 
2024. június 15. – Ma7.sk 

“Úgy tűnik, a korábbi MKP-s bázis az, amelyik most is elment választani. Jobb eredményt 

vártam Orosz Örstől, aki az intenzív kampánya ellenére sem hozott be kellő számú új szavazót, 

akiknek a távolmaradását a párt liberális szárnya a korábbi fiaskók okaként jelölte meg.” – 

mondta Viola Miklós a Magyar Szövetség EP-választáson elért eredményéről. Viola 

emlékeztetett, "sokan meglepődtek azon, hogy a KDH milyen magabiztosan jutott be az EP-be. 

Hívő katolikusként többször voltam az elmúlt időszakban szlovák miséken is. Nem volt 

egyetlen olyan alkalom sem, hogy ne szólítottak volna fel szavazásra. Nálunk ez hiányzik, a 

Magyar Szövetség és az egyház között nincs együttműködés. Itt még látok tartalékokat". 

 

Mózes Szabolcs: A gyűjtőpárt az egyedüli megoldás, de... 
2024. június 15. – Ma7.sk 

“Nem zárom ki, hogy 2027-ben egy szlovák párttal koalícióban induljunk, de csak erre építeni 

nem lehet.” – nyilatkozta Mózes Szabolcs a Magyar Szövetség eredményéről, majd hozzátette 
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– “Arra pedig nem lehet 2024-ben építeni, hogy ad hoc majd biztosan akad három év múlva 

egy szlovák partner. Az RMDSZ etnikai pártként épp most csinált az országosan 6%-os 

magyarsággal egy 6,6%-os eredményt az EP-választáson, mi pedig a 8-10%-os magyar 

potenciállal végleg temetnénk a magyar politizálást?” “Amíg ilyen magas a bejutási küszöb, a 

gyűjtőpárt a racionális és egyedüli megoldás.” – szögezte le. 

 

Csenger Tibor: Új erőre, új szemléletre van szükség a párton belül 
2024. június 15. – Ma7.sk 

Személyes meglátásom szerint kevés szakmai munka folyik a párton belül. Kimondottan 

komoly problémának tartom például a magyar alapiskolák mélyrepülését, amivel mindenképp 

foglalkozni kellene – mondta Csenger Tibor a magyar párt EP-választáson való eredményének 

kiértékelését. “Az iskolaügy az egyik dolog, melyet kimondottan hiányoltam. Hiába teszünk 

ígéretet például az utak javítására, vagy a régiófejlesztésre, amennyiben nem vagyunk a 

kormányban, abszolút semmi ráhatásunk nincs erre. A megyén belüli lehetőségeket többé-

kevésbé sikerül elérni.” – tette hozzá, majd nyomatékosította: “Nem az elnökön van a politikai 

felelősség, nem az a megoldás, hogy csupán a párt elnökét váltjuk le, ennél gyökeresebb 

változásokra van szükség." 

 

Esterházy Jánosra emlékeztek a morvaországi Mírovban 
2024. június 15. – Ma7.sk, Bumm.sk 

Esterházy Jánosra, a felvidéki magyarság két világháború közti vezető politikusára emlékeztek 

szombaton a közép-morvaországi Mírovban a csehországi, a szlovákiai és a magyarországi 

magyarok, illetve a csehországi lengyelek képviselői. Az emlékünnepséget magyar nyelvű 

szentmise előzte meg a helyi templomban, amelyet Balga Zoltán, a prágai magyar plébánia 

vezetője mutatott be. A megemlékezésen megjelent Lubomír Pejchal, Mírov polgármestere is, 

aki virágcsokrot helyezett el az emlékhelyen. Az ő érdeme, hogy a Rabtemetőt ezúttal is méltó 

módon rendbe tették a megemlékezésre. 

 

58. ONF – színes programkavalkád Zselízen 
2024. június 15. – Ma7.sk, Új Szó 

Június 14-én hivatalosan is kezdetét vette az Országos Népművészeti Fesztivál. A zselízi 

szervezők ezúttal is a helyi városi parkban kialakított helyszíneken várták. Az Országos 

Népművészeti Fesztivál a Felvidék magyar nemzetiségű lakosainak legnagyobb országos 

seregszemléjévé nőtte ki magát; az ország kimagasló szakmai rendezvénye lett. A 2018-as év 

mérföldkövet jelentett a fesztivál életében, hiszen felkerült a CIOFF-világfesztiválok listájára. 

Az ünnepélyes megnyitót követően az Aranykapu című műsor keretei között felléptek a 2023-

ban meghirdetett XIII. Bíborpiros szép rózsa országos népzenei vetélkedő kiemelt aranysávos 

minősítést elnyert népdalénekesei, népdalkörei, népi hangszerszólistái és népi hangszeres 

együttesei. 
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Népzenei tábor népdalkörök, szólisták és citerazenekarok részére 
2024. június 15. – Bumm.sk 

A Szlovákiai Magyar Művelődési Intézet és Népzenei Adattára 2024. július 10-13. között 

népzenei tábort rendez Dunaszerdahelyen a népdalkörök, népdalszólisták és citerazenekarok 

részére – írta a Rozsnyovidek.sk. A tábor az alábbiakat kínálja: gyakorlati foglalkozás 

magyarországi népdalénekesek, citeratanárok vezetésével, népdalok tanulása Felvidék 

tájegységeinek népdalhagyományából; egyéni konzultáció az oktatókkal (a résztvevőt érdeklő 

problémák és kérdések megbeszélése, népdalcsokrok összeállítása, népdalok előadásmódja); 

valamint az egyes tájegységekből érkezett résztvevők ismerkedése és szakmai tapasztalatok 

cseréje a szabad programon belül. Citerát Borsi Ferenc és Péterné Berde Sarolta fog oktatni, 

népi éneket Nemcsics Kinga. 

 

A nyelvész nem vész el 
2024. június 15. – Új Szó 

Szabálytalan nyelvtörténet, alig kétszáz oldalnyi ismeretterjesztő nyelvünk (ön)életrajzáról, 

ösztönéről, szókincsünk eredetéről. A fülszöveg láthatóan most sem füllent: „...ez a kis könyv a 

magyar nyelv iránt érdeklődőknek szól. Igyekeztem érdekes dolgokat elmesélni erről a 

gyönyörű nyelvről (ezt mint magánember mondom; a nyelvészet nem ismeri a »gyönyörű« 

fogalmát!), de célom nem a kimerítő leírás volt. Nádasdy Ádám egyenesen veszélyesnek tartja, 

ha a magyart – és különösen a kisebbségi magyart – valamiféle steril szobába akarják csukni 

és „tisztán tartani” az idegen hatásoktól. Az ilyesmi elszigetelheti, a fiatalok szemében pedig 

életképtelenné teheti. A nyelvész nem vész el. Ésszel bírja szóra virágunkat, a nyelvet. 

Szóbokrétákat. A maiakat, a magyart, annak antropológiáját, állapotát, történelmét. 

Helyesírásának alapszabályait. Belső struktúráját és a nyelvészeti kutatás módszereit. 

 

A nyugati sajtó aknamunkája a Trianonhoz vezető úton - nagyinterjú Szalay-

Berzeviczy Andrással 
2024. június 16. – Ma7.sk 

A századforduló éveiben, sokan egészen pontosan 1907-hez kötik a dátumot, amikor az ország 

megítélése a nyugati sajtóban negatívra fordult – kezdi az interjút Szalay-Berzeviczy András, a 

TranzPress nemzetközi médiafigyelő cég ügyvezető igazgatója.A 17 halálos áldozatot követelő 

– amúgy a Monarchia kötelékében álló, de szlovák csendőrök által elkövetett – csernovai 

tragédia jól szimbolizálta a külvilág szemében azt a magyar nemzetiségi politikát, amit 

erőszakos asszimilációs törekvésként értelmeztek. “Azt gondolom pozícióink javítása 

érdekében korábban kellett volna odafigyelni a kezdetben magyarbarát nyugati újságírók 

„megtartására”, akik aknamunkát végeztek a századelején az Osztrák–Magyar Monarchia 

ellen, és megfelelő sajtódiplomáciával lehetett volna némileg tompítani azon, ahogy a brit 

Foreign Office a Monarchia-barát álláspontjáról a szláv emigránsok bűvkörébe került.” – 

hangsúlyozta.  
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Könyvbemutató az Országházban 
2024. június 16. – Felvidék.ma 

Duray Miklós Esterházy János, mindannyiunk mártírja című könyvének bemutatójára is sor 

került június 14-én az Országház Esterházy János termében, a Szövetség a Közös Célokért 

(SZAKC) tisztújító tanácsülését követően. A kötet szerkesztőivel, Molnár Imrével és Zombori 

Istvánnal Gubík László, a SZAKC elnöke beszélgetett. Zombori István történész, a Magyar 

Katolikus Püspöki Kar egyháztörténeti bizottságának tagja aláhúzta, Duray Miklós követte és 

vállalta Esterházy János sorsát és azt a példát mutatta, amit Esterházytól lehetett tanulni. 

Molnár Imre hozzátette, Duray Miklós számára Esterházyban követendő politikusi 

magatartásai közül három követendő példát szokott kiemelni: az erőszakmentességet, a 

magyarság szolgálatát és a Szent Korona népeinek testvériségét. 

    
A szerb kormány döntött a tárca nélküli miniszterek megbízatásáról 
2024. június 15. – Vajma.info 

A szerb kormány mai ülésén meghatározta, mi lesz Aleksandar Vulin kormányalelnök és az öt 

tárca nélküli miniszter feladata. A kormány közleménye szerint Vulin, a szerb elnökkel 

együttműködve, nyomon követi a minisztériumok és a kormány külön szervezeteinek 

hatáskörébe tartozó projektek megvalósulását. Ezenkívül a BRICS-országokkal való 

együttműködésért, valamint az állami szervek és a diaszpórában élő szerbek közötti kapcsolat 

erősítéséért is felel. Nenad Popović tárca nélküli minisztert a nemzetközi gazdasági 

együttműködés területével, továbbá az egyházak társadalmi helyzetének koordinálásával 

bízták meg. Tatjana Macura tárca nélküli miniszter a nemi egyenjogúsággal, a nők elleni 

erőszak megakadályozásával, valamint a nők gazdasági és politikai helyzetének javításával 

foglalkozik majd. 

  

Jó ember-díjas lett Rózsa Zsombor szabadkai pedagógus, a Sakktivity 

megálmodója 
2024. június 16. – MTI, Vajma.info, PannonRTV 

Közösségfejlesztő tevékenységéért, a sakk oktatási alkalmazásáért, népszerűsítéséért Rózsa 

Zsombor szabadkai pedagógus, sakkmester, építőmérnök kapta idén a Káplár László Emlékére 

Kulturális Alapítvány Jó ember-díját. Az MTI néhai tudósítója, Káplár László emlékére 

alapított díjat a hagyományoknak megfelelően a pécsváradi várban adták át vasárnap - közölte 

az alapítvány az MTI-vel. A díjazottról azt írták: Rózsa Zsombor azon munkálkodik, hogy a 

fiataloknak tudáson és erkölcsi alapokon nyugvó jövőképet adjon, fejlessze kreativitásukat, 

gondolkodásukat, képességeiket a sakkon, kreatív foglalkozásokon, játékokon, saját 

kidolgozású programokon keresztül. 
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Emlékezzünk elhurcolt, meggyilkolt zsidó polgártársainkra! 
2024. június 16. – PannonRTV 

A Szabadkai Zsidó Hitközség mindenki figyelmét igyekszik felhívni az egykoron köztünk élő 

zsidók történetére és az 1944. június 16-ai deportálásuk tragédiájára. A szabadkai 

zsinagógában megemlékezést tartottak a zsidók elhurcolásának 80. évfordulóján, ahol 

felidézték a második világháború tragikus történéseit. (...) Egy nézet sem okozhatja senki, 

egyetlen ember, egyetlen közösség vagy nép vesztét, mondta dr. Pásztor Bálint, Szabadka Város 

Képviselő-testületének elnöke a megemlékezésen. „Eltelt egy év, és mi ismét itt vagyunk, hogy 

együtt emlékezzünk elhurcolt, meggyilkolt zsidó polgártársainkra. Lerójuk kegyeletünket és azt 

kérdezzük, hogy ember emberrel, hogy tehette. Megfogadjuk, nem halványulhat a 80 éve 

történt borzalom emléke. Ki kell mondanunk azt is, és tennünk kell azért, hogy hátrányos 

megkülönböztetés, a gyűlöletkeltés senki eszközévé ne válhasson.” 

 

Titel: Hetedszer rendezték meg a Magyar konyha napját 
2024. június 16. - Vajma.info 

A titeli Magyar Művelődési Központ szervezésében hetedik alkalommal népesedett be 

szombaton a dél-bácskai város Tisza partja, ahol 30 csapat mutatta be kulináris tudását, 

ugyanis a Magyar konyha napján magyaros ételekkel versenyeztek. A vendégek sokfelől 

érkeztek, szinte egész Vajdaságból, de Magyarországról és Romániából, Erdélyből is jöttek 

részvevők. A rendezvény megnyitóján Dragan Božić, a község elnöke köszöntőjében elmondta, 

hogy a Magyar konyha napja az egyik legszebb rendezvényük, és nagyon büszkék, hogy erre 

minden évben sor is kerül. Kovács Elvira, a VMSZ elnökségi tagja is köszöntötte a jelenlevőket, 

mondván, "noha itt már kevés az olyan ember, aki magyarnak vallja magát, de jelenlétünkkel 

ilyenkor megerősítjük őket, hisz egy nemzethez tartozunk". 

  

Falunapot ünnepelnek a hétvégén Csantavéren 
2024. június 15. – PannonRTV 

Szombaton az egyre szebb és népszerűbb Cooltour Szigeten várták a szervezők programokkal 

a fiatalokat és időseket egyaránt. Sportversenyeket, gyermekprogramokat, főzőversenyt és 

sörpongot is szerveztek a rendezvényre látogatóknak. (...) Dr. Pásztor Bálint, elnök, Vajdasági 

Magyar Szövetség: „Emlékszem néhány évvel ezelőtt a móló volt, fürödni lehetett, de itt a füvön 

kívül más nem volt. Most már minden van gyakorlatilag. Nagyon nagy tiszteletet érdemelnek 

a csantavériek, hogy közösségi összefogásból ezt megtudták valósítani. Nagyon sokan járnak 

ide, nem csak a faluból, máshonnan is és valóban az van, hogy egyre gyakrabban jönnek össze, 

egyre komolyabb a kínálat. Ez valóban egy méltó helyszíne a falunap megünneplésének.” 

  

Takarékos megújulás 
2024. június 14. – Vajma.info 

A temerini önkormányzat az idén 12,3 millió dinárral járult hozzá a lakosok energiahatékony 

befektetéseihez – tudtuk meg Pásztor Róberttől, a temerini képviselő-testület elnökétől azon a 

szerződésaláíráson, amelyet a községháza dísztermében tartottak meg tegnap. Ugyanitt 
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kiemelte: a szerb állam még ugyanennyivel járult hozzá a temeriniek beruházásaihoz, így a 

lakosok hozzájárulásával összesen 57,75 millió dinár értékű energiahatékony befektetés 

valósult meg a községben.  A szerb állam immár több éve hozzájárul a lakosok olyan 

törekvéseihez, amelyek az energiatakarékosságot célozzák meg. A kidolgozott pályázati 

rendszer szerint a kivitelezőknek és a kérelmezőknek is jelentkezniük kell a programra. Ez a 

gyakorlatban azt jelenti, hogy az önkormányzat által kiválasztott kivitelezők számláit 50 

százalékban megtérítik azoknak a lakosoknak, akik nyílászárókat cserélnek, energiahatékony 

fűtési rendszerekbe fektetnek, napelemeket szereltetnek fel vagy éppen hőszigetelik a házaikat.  

 

Őseink világába csöppentek Bajsán 
2024. június 15. – PannonRTV 

A magyarság őseinek a világába csöppenhetnek azok, akik még holnap ellátogatnak Bajsára a 

Délvidéki Ősök Napjára. A honfoglaláskori és az előtti idők életvitelét mutatják be a jurtákban. 

Harci viseleteket, lovasbemutatókat is láthatnak az érdeklődők, amelyeket gazdag 

kultúrprogram és koncertek, gyerekfoglalkozások kísérnek. Táltos dobolással és 

seregszemlével kezdődött a Délvidéki Ősök Napja Bajsán a löszfal által övezett tisztáson, az 

egykori téglagyár területén. A gyerekek érdeklődve nézték a harci bemutatókat és vettek részt 

a kézműves foglalkozásokon. Kipróbálhatták többek az íjászatot és a régi gyerekjátékokat. 

Dobróka Edvin, Óbecse: „Ezek nagyon tetszenek, főleg a lovaglás, kardozás, néptánc, lovas 

felvonulás, páncélokba beöltöztek az emberek.” 

 

Lóci játszott Óbecsén éjjel 
2024. június 16. – PannonRTV 

Ingyenes koncertekkel és gyerekprogramokkal várták a látogatókat a hétvégén Óbecsén. Az 

Óbecse éjjel elnevezésű rendezvény szombaton tűzijátékkal ért véget a város főterén. Első 

fellépőként az egész este jó hangulatát megalapozta szombaton a magyarországi Lóci játszik 

zenekar Óbecse központjában. A népszerű együttest sokan ismerik, hiszen a zenészek már 

többször is felléptek a frontember szülővárosában. Csorba Lóránt, Lóci játszik: „Mindig érzek 

egy külön szeretetet már csak az ölelésben is, meg a pálinka erejében is, ezt sajnos ilyenkor 

nem lehet kikerülni. Egyszer megkértek arra, hogy a szülőföldemről írjak egy számot, és mire 

félig kész lettem vele, akkor mondták, hogy ezt sajnos a Rúzsa Magdi már elvitte, nincs egy 

másik szülőhazám? Eggyel tudok rendelkezni… Végül a panelekről írtam, mert amikor 

fölköltöztünk Budapestre, panelben laktunk, és akkor sikerült inkább a felnövéstörténetemet 

megírni, ez a Panelparadicsom című szám.” 

 

Képzőművészeti varázslat a Kiszsinagógában 
2024. június 16. – Magyarszo.rs 

Pénteken a zentai Kiszsinagógában megnyílt a Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium 

képzőművészet szakos végzős diákjainak kiállítása. A tárlatmegnyitón Bakos Tímea, a 

középiskola igazgatója köszöntötte az egybegyűlteket. Beszédében rámutatott, hogy a 

kiállításon a végzősök egész éves munkájának gyümölcseit tekinthetik meg a látogatók, 
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amelyeken keresztül megfigyelhető a fejlődésük, és a negyedikes diákok betekintést engednek 

lelkük rejtett világába is. – A Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium egy különleges hely, ahol a 

művészet és a természettudományok a mindennapjaink részét képezve egyaránt jelen vannak. 

A művészet és a tudomány látszólag két különböző világ, de valójában sok közös vonásuk van. 

Ugyanis mindkettő az emberi kíváncsiságra, kreativitásra és az igazság keresésére épül – 

fogalmazott az igazgatónő, és Leonardo da Vincit idézve rámutatott, hogy a tudomány a 

művészet, a művészet pedig a tudomány gyermeke. 

       
A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Elnökségének nyilatkozata 
2024. június 14. – KISZo.net, Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) nyilatkozatban utasította el a Tisza párt 

EP-képviselőjelöltjének kijelentéseit. Az alábbiakban a KMKSZ nyilatkozatát közöljük. „A 

Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) megdöbbenéssel olvasta és határozottan 

visszautasítja Kulja András – a Tisza párt EP-képviselőjelöltje – Telexnek adott interjújában 

elmondottakat. Hibásnak és félrevezetőnek tartjuk azt az állítást, hogy az anyaországban 

belpolitikai célokra használják a kárpátaljai kisebbséget, és az ukrán kormánnyal való 

konfliktust a magyar kisebbségek helyzetével próbálják indokolni. Egyrészt úgy véljük, hogy a 

magyar kormányzat viszonya mind a Magyarországon élő kisebbségekhez, mind a határon túli 

magyar nemzetrészekhez példamutatónak tekinthető. Az elmúlt harminc évben soha senki 

nem tett annyit a magyar kisebbség érdekében Kárpátalján, mint a jelenlegi magyar kormány. 

 

Bemutatták a parlament emberi jogi biztosának jelentését Kárpátalján 
2024. június 15. – Kárpátalja.ma 

Az ukrán parlament emberi jogi biztosának 2023-as jelentését mutatták be Kárpátalján – 

közölte Viktor Mikita, Kárpátalja kormányzója szombaton. A jelentés az emberi és polgári 

jogok, valamint a szabadságjogok betartásának és védelmének helyzetéről szól. Mikita 

megjegyezte, hogy Kárpátalja ebből a szempontból a legillusztratívabb, hiszen a háború 

kitörése óta több százezer ember költözött a megyébe. A befogadottak között sokan állami 

támogatásra szorulnak. Hozzátette: Kárpátalja soknemzetiségű vidék, hiszen különböző 

nemzetek élnek itt békességben. A kormányzó kijelentette: megyénkben „az összes állami és 

önkormányzati intézmény egységesen védi az emberi és polgári jogokat, valamint a 

szabadságjogokat”. 

 

„Kárpátalján fárad a társadalom, de próbálunk túlélni” – Orosz Ildikó beregszászi 

egyetemvezető a magyarság helyzetéről  
2024. június 15. – Krónika 

Hogyan éli meg a kárpátaljai magyarság a háború sújtotta Ukrajnában a mindennapi 

nehézségeket, milyen kihívásokkal szembesülnek jelenleg és milyen vonatkozásban viselte meg 

leginkább a több mint két éve tartó háború a társadalmat? – többek közt ezekről a kérdésekről 
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beszélgettünk Orosz Ildikó egyetemi oktatóval, a beregszászi II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai 

Magyar Főiskola elnökével, a pedagógia és pszichológia tanszék docensével, akivel a felvidéki 

Kassán találkoztunk a határon túli magyar felsőoktatás fejlesztéséért munkálkodó Sapientia 

Hungariae Alapítvány által szervezett konferencián.  

 

Így küzdött meg a magyar közösség a háború kihívásaival 
2024. június 14. – KISZo.net 

Kárpátalján a magyarlakta települések, önkormányzatok, civil és segélyszervezetek, a 

történelmi egyházak a háború kitörése óta aktív szerepet játszanak a bajba jutottak ellátásában, 

illetve a humanitárius szállítmányok célbajuttatásában. Nemcsak a megyében, de Belső-

Ukrajnában is rendszeresen segítik az arra rászorulókat. Önerőből a kistérségek nem tudták 

volna ellátni az ide érkezőket, Magyarországnak történelme legnagyobb humanitárius 

akciójával, valamint helyi és határon túli civil összefogással sikerült úrrá lenni a háború első 

hónapjait jellemző menekültválságon és az aktuális helyzethez alkalmazkodva jelenleg is 

folytatja ezt a tevékenységet. Minden nehézség ellenére kitartott a kárpátaljai magyar közösség, 

amely emberségből jelesre vizsgázott. Összeállításunkban összefoglaljuk, hogy az elmúlt több 

mint két évben hogyan küzdött meg a magyar közösség a háború kihívásaival. 

 

Száz, háború által érintett ukrán család gyermeke érkezik a Rákóczi Szövetség 

táborába 
2024. június 14. – Felvidék.ma 

Száz, a háború által érintett ukrán család gyermeke érkezik a Rákóczi Szövetség táborába 

június 16-21. között Sátoraljaújhelyre. A diákok azzal a céllal érkeznek Magyarországra, hogy a 

háború sújtotta Ukrajna nehézségekkel teli hétköznapjaiból kiszakadjanak és egy élményekkel 

teli felszabadult hetet tölthessenek el Magyarországon. A háborúban érintett családok 

gyermekei Ukrajna számos területéről érkeznek a Kárpátaljai Katonai Adminisztráció 

szervezésében. Magyarországon és a Kárpát-medencében még tart a tanév, éppen ezért a 

Rákóczi Szövetség nagy táborai még nem kezdődhetnek el, de az első fecskék már megérkeznek 

táborozni a diaszpórából is. 

 

Kárpátalján megnyílt a Nyomtalanul eltűnt személyek kereső központja 
2024. június 15. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján megkezdte működését a különleges körülmények között eltűnt személyek 

felkutatására szakosodott központ. Célja, hogy javítsa a kommunikációt az elfogott vagy eltűnt 

katonák családjaival, és javítsa a keresési erőfeszítések hatékonyságát. Az állampolgároknak a 

megyei rendőrfőkapitányság munkatársai nyújtanak segítséget. Azok az állampolgárok, akik az 

ideiglenesen megszállt területeken vagy a háborús övezetben elvesztették a kapcsolatot 

hozzátartozóikkal, a rendőrséghez fordulhatnak segítségért. A Központ tájékoztatást ad az 

eltűnt személyek felkutatásának algoritmusáról és eljárásáról, ismerteti az eltűnt személy 

bejelentésének menetét, tanácsot ad a keresési eljáráshoz. 
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GISZ: éltetik a reményt a fiatalokban 
2024. június 16. – KISZo.net 

A Görögkatolikus Ifjúsági Szervezet által nyújtott lelki táplálék megerősítést és békességet ad 

a fiataloknak. A GISZ a háborús körülmények között is igyekszik megtartani minden korábbi 

programját és továbbra is egyben tartani azokat a kárpátaljai magyar görögkatolikus fiatalokat, 

akik számára fontos a hit, az egyház, a nemzet és a hagyományok. Lődár Jenő atyával, a 

szervezet elnökével a fiatalok kérdéseiről, és az erre adható válaszokról beszélgettünk.  Lődár 

Jenő a mai napig úgy lelkesedik ez iránt a tevékenység iránt, mint a legelején, 2001-ben, a 

Görögkatolikus Ifjúsági Szervezet (GISZ) megalakulásakor. Rengeteg programot kínálnak a 

fiataloknak a lelki gyakorlatoktól a sportnapokon, ikonfestő táborokon, bibliai napokon 

keresztül az ifjúsági találkozókig. 

 

Felújították az Ungvár-Felsőnémeti határátkelő egy részét 
2024. június 16. – Karpat.in.ua 

A közelmúltban megnyitották az Ungvár-Felsőnémeti nemzetközi határátkelő felújított részét, 

mégpedig annak személyforgalmi vonalát. A munkálatok több hónapig tartottak. A felújítás 

idejére a személygépjárműveket a teherforgalmi szakaszra irányították. A korszerűsítés 

eredményeként most már nem csak a személyautók, hanem 9 személyes kisbuszok és az üres, 

3 és fél tonna alatti teherautók is átkelhetnek ezen az útvonalon. A többi, nagyobb jármű, csak 

a teherforgalmi részen közlekedhet. A felújítás eredményét az utazók is érzik. A kiegészítő sáv 

és a határőrség két új munka egységének elhelyezése valóban pozitív eredményt hozott. Ezt az 

itt dolgozó is nyugtázták. A határátkelő kapacitása ezzel közel 25 százalékkal bővült. 

 

Kikapcsolódás és feltöltődés – apák napja a KMNE szervezésében 
2024. június 16. – Karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete hagyományosan közös programmal 

ünnepelte meg az apák napját, melynek helyszínéül idén is a dédai tó partját választották. A 

keresztény eszméket alapul vevő egyesület életében fontos helyet foglal el az Istenbe vetett hit, 

ezért az apák napi program a kikapcsolódás mellett a lelki feltöltődésről is szól, amely imádság 

és értékes előadás formájában valósult meg. Ábrány Krisztián atya, mentálhigiénés 

szakemberként többek között a férfinak az életben betöltött szerepeiről és azok helyes 

felismeréséről beszélt a résztvevőknek. A rendezvényre 35 családfő jelentkezett és szinte 

mindenki részt is vett az alkalmon. A több mint ezer tagot számláló egyesület továbbra is várja 

azon nagycsaládosok jelentkezését, akik tagjai szeretnének lenni egy olyan közösségnek, ahol 

a keresztény értékrendet és a családok minőségi időtöltését helyezik előtérbe. 

 

Most vagy soha! – filmvetítés Szürtében 
2024. június 16. – Karpat.in.ua 

Igazi mozi élményben lehetett része a szürtei magyar közösség azon tagjainak, akik eljöttek a 

Kárpátaljai Népfőiskolai Egyesület helyi rendezvénytermébe, hogy megtekintsék a magyar 

történelem egyik legkiemelkedőbb korszakáról és személyiségéről készült filmet. A Most vagy 
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soha! című kalandfilmben a márciusi ifjak 24 órájába csöppen bele a néző. A jeleneteket 

részben a Magyar Nemzeti Múzeumnál, az Andrássy úton, a budai Várban, valamint 

Sopronban, Esztergomban és Komáromban rögzítették. A Kárpátaljai Népfőiskolai Egyesület 

bár még nem hivatalosan, de május elején nyitotta meg a szürtei rendezvényterem ajtaját. A 

Most vagy soha! című magyar történelmi kalandfilm szürtei vetítését a szervezők egy korábbi 

dátumra szerették volna kitűzni, de végül csak június 15.-re sikerült elhárítani a felmerülő 

akadályokat. A nézőket lenyűgözte a film és mint fogalmaztak, felemelő érzés volt átélni a 

nemzeti összetartozás élményét. 

 

Kárpátalján megkezdődött a nyári gyermeküdültetés időszaka 
2024. június 15. – Karpat.in.ua 

23 kárpátaljai gyermektáboroztatási intézményt nyilvánítottak alkalmassá arra, hogy 

elkezdhesse működését. Vidékünk továbbra is az ország legbiztonságosabb megyéje, ezért ide 

az ország egész területéről érkeznek gyermekek. Megyénk hét intézménye részt vesz az E-

egészségprogramban, ami azt jelenti, hogy a fogyatékkal, a nehéz anyagi helyzetben és a 

nagycsaládban nehéz körülmények között élő gyermekek fogadására is alkalmas. Az állam 

különleges figyelmet szentel az áttelepült családok, valamint a katonák gyermekeire. Az ukrán 

katonák gyermekeit idén nyáron Csehország, Magyarország, Lettország, Lengyelország és 

Ausztria fogadja. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. június 14. – Kossuth Rádió 

 

Ma délelőtt derült ki, hogy a Brassó megyei tanácsban ősztől nem kettő, hanem három RMDSZ-

es képviselő fog dolgozni a megye magyarságáért. A megye alig harmincezeres magyar 

közössége 7%-os eredményt ért el a június 9-i önkormányzati választásokon. Az eredményeket 

Kirsch Gábor az RMDSZ Brassó megyei elnöke értékelte. 

 

A hatvanas az új negyvenes? Tudatos és minőségorientált vásárlók az ezüstkorúak, a 

legbiztosabb fizetőképes réteg. Rájuk épül az ezüstgazdaság, amelyre a turizmusban is lehet 

számítani. Ezzel foglalkozik Dunaszerdahelyen a III. Szlovákiai Magyar Közgazdász-találkozó, 

amely Kárpát-medencei kitekintésű.  
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https://life.karpat.in.ua/?p=190427&lang=hu
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. június 17. 

Családbarát kampány hirdeti 2020 óta a családcentrikus Hargita megyei turisztikai 

szolgáltatókat. A feltételeket teljesítő szálláshelyeknek, éttermeknek, turisztikai programoknak 

és látványosságoknak, illetve idéntől rendezvényeknek évente Családbarát minősítést adnak. 

Ma délelőtt Csíkvacsárcsiban összesen 31 ilyen tanúsítványt vehettek át a megye turisztikai 

szolgáltatói.  

 

Lassan egy hónapja bezárt a parajdi sóbánya. Mivel a székelyföldi falu lakosságának nagy része 

idegenforgalomból él, ezért érzékenyen érinti a bánya bezárása a falubelieket. A tervek szerint 

szombattól újra elindulnak a turistákat és a gyógykezelésre érkezőket szállító autóbuszok a 

hegy gyomrába.  A helyiek reménykednek, ám addig is újabb látványosságokat próbálnak 

kínálni a vendégeknek.  

 

A magyar fejlesztésű HuGo alkalmazás három évvel ezelőtti indulása óta nagy utat járt be. 

Világszerte már több, mint tízezer ember használja. A nívódíjas HuGo, közösségi 

applikációként a felhasználók segítségével gyűjti és jelöli az USA-ban a magyar vonatkozású 

“nyomokat", legyen az emlékhely, közösségi helyszín, étterem, rendezvény, szolgáltatás. 

Washingtonban a közelmúltban tartott követségi nyílt napon népszerűsítették, és mutatták be 

az érdeklődőknek HuGot.  

 

Tata város és a délvidéki Magyarkanizsa testvértelepülések. Tata rendszeresen megszervez egy 

online játékot, amelyben a magyarkanizsai, de a többi testvértelepülés gyermekei is részt 

vehetnek. A legszorgalmasabb játékosoknak ajándék jár. Legutóbb karácsonykor szerveztek 

játékot, amelynek az ajándékai a napokban kézbesítette a tatai küldöttség 190 gyereknek 

Magyarkanizsán.  

 

 

Kárpát-medence 

2024. június 16. – M1 

 

20 éve újra működik a gyulakutai malom 4913 

A közel ötezer lakosú marosszéki Gyulakuta községhez hat település tartozik, lakosságának 

többsége magyar. A települést 2012 óta Varga József polgármester vezeti, az infrastruktúra 

fejlesztése mellett nagy hangsúlyt kap az oktatás, a kultúra, a vállalkozók támogatása és a 

hagyományok ápolása is. Gyulakuta egyik büszkesége az Erdélyben ma már ritkaságnak 

számító, ma is működő falusi malom. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. június 17. 

Egyre többen ismerik meg az anyaországi magyar fiatalok közül Felvidéket a 

Határtalanul Programnak köszönhetően 

A Nemzetpolitikai Államtitkárság Határtalanul diákutazási programjának köszönhetően évről-

évre egyre több anyaországi fiatal ismerheti meg az elszakított területek, így a Felvidék 

csodálatos tájait, az ott élő magyar közösségeket. Idén is több száz iskola több ezer diákja vett 

részt közös kiránduláson a magyar történelmi múlttal rendelkező városokban, és 

meglátogatták az ott élő magyarokat. A nyíregyházi Jókai Mór Református Általános Iskola 

tanulói egy hetet töltöttek Felvidéken, ahol Rákóczi emlékhelyeket kerestek fel, és a magyar 

turistaság bölcsőjének is nevezett Ótátrafüredet ismerhették meg. 

 

A magyar népi hímző kultúra szorgalmas újvidéki őrzői   

Az újvidéki magyarság a Vajdaság déli bástyája. Újvidéken a Petőfi Sándor Magyar Művelődési 

Központ kovácsolja össze a helyi magyarságot. A tavaly felújított épület több hagyományőrző 

csoportnak is otthont ad, de itt találkoznak minden héten a Csipkeverő és Kézihímző 

Szakcsoport tagjai is. A kilenc szorgos kezű asszony még 2020-ban döntött úgy, hogy a magyar 

hímző kultúra értékeinek megőrzésére és a közösség támogatására létrehozza a csoportot. 

Palóc, Székely, Mezőségi, Torockói, és vajdasági fehér hímzések dicsérik az elmúlt négy év 

szorgalmát. 

 

Kárpátaljai Megyei Gyermekkórház Munkácson 

Nem mindennapi látvány fogadta a kis betegeket a Kárpátaljai Megyei Gyermekkórházban. 

Gyermeknap alkalmából ugyanis mindenhol lufik díszítették a folyosókat és kézműves 

sarkokat is felállítottak. A munkácsi magyar iskolából érkező tanulók pedig interaktív módon 

ismerkedhettek a kórházi munkával. A traumatológián két fiatal orvos mutatta be nekik hogyan 

kell rögzíteni a törött végtagot, a sebészeti osztályon pedig egy műtéti folyamatot nézhettek 

végig. Természetesen az alany most nem élő ember, hanem egy hatalmas plüss mackó volt. 


